
















Saint François de Laval 
Father of New France and audacious missionary shepherd 

 
In 1657, the territory of New France had two thousand inhabitants at most and the essential 
zeal of the colonization degraded. The political intrigues became intermingled and trading 
was paralyzed. The war with the Iroquois, in particular, left behind a significant number of 
victims, including many members of the French clergy. Consequently, the Jesuits and the 
promoters of New France requested the arrival of a bishop; who will be capable of rectifying 
the situation, and their choice fell on a man of great piety, gifted with a rich personality: 
François de Laval. 

Driven by a deep faith and an innovative spirit, the prelate marked Canadian history by laying the foundations of a 
communal and missionary Church, establishing great institutions and handing down an exceptional work to our society. 

A visionary builder, model for the evangelization of the modern world 

François de Laval was born into a large French noble family on April 30, 1623. When he was eight years old, he aspired to 
a religious life, therefore, his parents entrusted his education to the Jesuits, with whom he studied and blossomed. When he 
was 20 years old, he began his theological studies, which destined him for a brilliant ecclesiastical career and arouse a 
strong interest within him for the mission in New France. This attraction became more and more intense when he met, 
among others, the Jesuit priests, Énnemond Massé, a missionary pioneer in New France, and Gabriel Lalemant, who will 
become one of the eight glorious Canadian martyrs. 

François de Laval was 23 years old when he became a priest. He was appointed archdeacon in the diocese of Évreux, a 
large-scale territory. He carried out this task skillfully, gathering in the process, the reputation of a humble and great 
harvester. He was consecrated bishop in December 1658 and exempted from the diocesan responsibility, therefore, he 
prepared himself to leave on a mission in Asia, but the Providence’s hand took him by surprise by answering the deep 
aspiration of his heart… The governing authorities firmly requested his presence in New France to carry out his episcopal 
functions. 

Thus, François de Laval disembarked in Québec, on June 16, 1659, as apostolic vicar. His territory, which had only 27 
priests, had an impressive scale, New France stretched out from Hudson Bay to Louisiana, and from Acadia to the plains of 
Western Canada. His new function didn’t give him the extended power of a bishop, so at first, he bustled with 
perseverance, and not without clashes, to make his authority known among the governor, the religious communities and the 
settlers. He carried out two mandates as provisional governor. Also, he devoted himself to establishing relationships with 
the Aboriginals and protecting their dignity by delivering a fierce battle against their exploitation caused by bootlegs. 

A skilled leader, instigator of a new era, he strongly devoted himself to building our Church. In 1663, he founded the 
Seminary of Québec, then, a community of secular priests in charge of the local clergy’s formation and parochial service. 
He established, under the canonical law, the first parish in New France, “Notre-Dame-de-Québec,” whose integration in the 
new diocese of Québec, in 1674, results in the transformation of a mission territory into a structured Church (in the mid-
nineteenth century, the parishes of the St. Lawrence Valley served for the development of the municipal system). In order to 
meet the priestly vocations, which were called to be abundant, he founded, in 1668, the minor seminary of Québec, as well 
as a school of arts and trades to educate young people who didn’t aspire to priesthood or a professional career.  

In 1674, when Québec was officially granted the status of diocese, Mgr de Laval became the first bishop of New France 
and he carried out his mandate until 1688. He dies in Québec, on May 6, 1708, and his remains were buried in the 
cathedral. 

François de Laval was beatified by Pope John-Paul II, on June 22, 1980, and canonized by Pope Francis, on April 3, 2014. 

Brother Siloan 

  

Saint Marguerite d’Youville     
First Canadian founder and precursor of the social mission 
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August 1701. New France undertook a decisive turning point of its evolution by signing the 
treaty of “The Great Peace of Montréal” (between 39 aboriginal chiefs and the French). 
Henceforth, the growing population of the colony was more than 16,000 people. That same 
year, on October 15, in the village of Varennes, near Montréal, an important person with an 
exceptional destiny was born. Her missionary action constituted a cornerstone of the 
Canadian society. The Lord’s Spirit breathed into Marie-Marguerite Dufrost de 
Lajemmerais’s heart, a child of the New World, a burning desire to live as an apostle of the 
Gospel. At the end of an existence crowned with feats of arms and accompanied with great 
hardships, she entered the pantheon of the country’s great builders and became a heroic 
legend. This saint and memorable figure of our history that strikes the collective imagination 
is none other than “Marguerite d’Youville.” 

The eldest of six children, Marguerite was seven years old when her father died, dragging her family into great poverty. 
However, when she was eleven years old, she benefited from two flourishing years of study in the Convent of the Ursulines 
of Québec, thanks to her great-grandfather, Pierre Boucher, an administrator of New France. Then, she came back home to 
help her mother with the education of her siblings and with the daily occupations. 

In 1722, when she was 21 years old, she married a fur trader named François-Madeleine d’Youville. She gave birth to five 
children and became a widow after eight years of difficult marriage, that left her riddled with debts. Moreover, she expected 
a sixth child, who died very young. Of her six children, only two little boys stayed alive. In order to support her afflicted 
family, Marguerite opened a modest business; for a long time, she wore herself out to pay the creditors while seeing 
carefully to the education of her two sons, destined for priesthood, whom she led to their ordination. During those laborious 
years, Marguerite bore witness of an unshakeable faith in the Divine Providence and experienced the grace of a deep 
intimacy with God. In 1727, she experienced within the sanctuary of her heart, a privileged relationship with the Father, an 
exceptional favour that intended her to a great mission. 

In November 1737, when she welcomed a blind and abandoned woman in her house, an ineffable adventure began for 
Marguerite; the signs of an extraordinary harvest of good services. In December 1737, she devoted herself to God by 
serving the poorest people and, from then on, three companions joined her in order to embrace that vocation. When she was 
36 years old, Marguerite became the kingpin of a charity, nourished by her spirituality of compassion, and so, she revealed 
herself as the founder of a major institution that was destined to become emblematic. In October 1747, she was entrusted in 
controversy, the management of the dilapidated Montréal General Hospital and moved in with her companions. She 
managed, restored and transformed the hospital with diligence and apostolic efficiency, into a welcoming institution, free 
from exclusion. This achievement and other subsequent works prepared the ground of the social and community services 
that we know today. She became the instigator of an important social change, consequently, she came up against painful 
pitfalls that she overcame with an admirable perseverance. From that driving force divinely creative, emerged a notable 
religious institute, destined to be a great success, officially named the “Sisters of Charity” of Montréal, but commonly 
referred to the ironic term “Grey Nuns” (in other words, drunk)… A designation that the nuns kept humbly and with 
dignity, as a reminder of the mockery, that they were subjected to at the beginning. 

Marguerite d’Youville died on December 23, 1771. She was beatified on May 3, 1959, by Pope John XXIII, who 
proclaimed her as the “Mother of the universal charity.” Included among the founders of the Canadian Church, she was 
canonized in 1990, by Pope John-Paul II, and buried in Saint Anne of Varennes Basilica. 

Brother Siloan 
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The Holy Canadian Martyrs 
 Extraordinary models of the Ad Gentes Mission 

Like the apostles and the disciples in Jesus’s time, the first generation of people 
who were baptized and sent out, the Pentecost’s wind blew upon Europe in the 
17th century. The Spirit of the Lord created in the spirit of times, an astonishing 
mystical renewal that raised a missionary zeal for the Christianization and 
salvation of peoples. In France, in particular, the religious order of the Society of 
Jesus was interested in the Aboriginal populations of New France, which were 
recently open to colonization. The Jesuits settled and thus led their mission like the 
trading companies and the governors already in place working to develop the 
“promised land.” This effervescent evangelical movement became the most famous 
spiritual and heroic saga of Canada’s history. 

An oblation that confuses the understanding 

Thus, some twenty priests among thirty Jesuits who were sent out, answered with passion, body and soul, the call to exile 
in the “New World” in order to bring the Word of God. 

The newcomers faced immediately and relentlessly trying journey during that extraordinary expedition. They had to 
survive rigorous life conditions related among other things to climate, a huge distance travelling in a dinghy (made of bark) 
and provisions. However, the growing hostility of the Iroquois tribe turned out to be the most dangerous threat. The 
Iroquois were compliant at first, but they began to consider the “Black Robes” as redoubtable enemies, the source of 
calamities that struck them. Therefore, they tortured them and killed them without mercy. The Jesuits’ memorable mission 
came to an end in 1650, while the Iroquois destroyed the Huron confederation built by the religious and when they cruelly 
killed the most zealous missionaries. 

Among the group that was sent out on a mission of evangelization, eight men in particular stood out because of their deep 
life of prayer and contemplation, their brave apostolic zeal to the extent of giving their life out of love for Christ. Jean de 
Brébeuf, Antoine Daniel, Gabriel Lalemant, Charles Garnier and Noël Chabanel endured martyrdom in the region of 
Midland, Ontario; Isaac Jogues as well as two lay collaborators, René Goupil and Jean de La Lande died on the current 
territory of the United States, in the region of Auriesville, New York. The eight men were killed during the war between the 
Hurons and the Iroquois. Some of them, like Jean de Brébeuf, in a particular atrocious way. The Iroquois wanted to 
eradicate the Huron nation. Their purpose was also to eliminate the missionaries, because they participated as allies to the 
Hurons in resisting the invasions that they made. However, before passing away and receiving the crown of glorious 
martyrdom, the missionaries gained the majority of the Huron nation to a radical Christian faith. In turn, the Hurons 
propagated this faith after their dispersal, for the greater glory of God. 

Models of the Ad Gentes Mission Promulgated by Vatican II 

These great heralds of the Gospel not only laid the foundations of the Canadian Church, but they distinguished themselves 
as avant-garde models of “inculturation.” For example, that is how they adopted the living and eating style of the 
Aboriginals, they patiently achieved to master their language, going as far as to compose a dictionary and a grammar, and 
they even used musical art as a means of evangelization. Moreover, the Christmas song “Jesous Ahatonhia” (Jesus is born), 
written by Jean de Brébeuf in the vernacular language, turns out to be the oldest Christmas carol widespread in Canada. 

In June 1930, Pope Pius XI canonized the eight renowned missionaries and thereafter, Pope Pius XII declared them, “Holy 
Canadian Martyrs, secondary patrons of Canada.” 

“Holy Canadian Martyrs, your lives bore witness of a great affection to Christ, Mary and the Church. You heard the call and were 
sent out to proclaim the Gospel to the Aboriginal of America. You are an inspiring model for the evangelization of cultures; intercede 
for us and support the Church in mission throughout the world!” 

  
Brother Siloan  
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Saint Mary of the Incarnation  
Ad gentes missionary model and cofounder of the New World Church  

It is the year 1632, France regained from the English the possession of its deteriorated colony, New 
France, that had fewer than 300 souls. The colonial effort caused only a mere movement of 
immigration. During this time, a prodigious missionary breath, divinely boosted, following the 
Primitive Church’s example, was getting ready to regenerate the colony. The Lord’s spirit gave birth 
to unique vocations in that land of opportunity. Souls mystically lifted bore wonderful fruits through 
the zeal of heroic missionary and apostolic activity. Among them, an absolutely exceptional pioneer 
distinguished herself by marking our history: Mary of the Incarnation. 
  

Marie Guyart was born in Tours, France, on October 28, 1599. She grew up in a large family where she received an 
excellent upbringing and Christian education. From an early age, she already distinguished herself for her piety and the 
desire to consecrate herself to God. Furthermore, that is what she did, when she was seven years old, following a first 
mystical experience that constituted the thread of her life pattern: offering herself completely to God’s will. 

A cheerful teenager, blessed with a pious and virtuous soul, Marie expressed her wish to enter the cloister, but her parents 
chose for her the marriage path. When she was 17 years old, she married Joseph-Claude Martin, a craftsman in the silk 
trade and she was 19 years old when she gave birth to their son. A few months later, Marie became a widow, then, she was 
in charge of the bankrupt small textile mill that her husband left her. Around 1624, she strengthened her administrative 
skills through the service of her brother-in-law and her sister, who were the owners of an inland navigation company. Thus, 
Marie Martin became an expert in business and a prodigious labourer. However, her heart belonged to God, who embraced 
her through an intimate relationship until a mystical union with Christ in 1627. From then on, she took her vows of chastity, 
poverty and obedience, but remained near her child by pursuing her life of work, prayer and great devotion to the Virgin 
Mary. 

Favoured by an abundance of ecstasy, revelations and mystical teachings—a work that would be the subject of a 
posthumous publication—, and that was when Marie’s extraordinary destiny was finally sealed. On January 25, 1631, when 
the necessary dispositions were taken to insure her child’s future, she entered the Ursulines’ monastery in Tours. She took 
her perpetual vows in 1633 and took the name of Mary of the Incarnation, while her son Claude, destined to become a 
benedict monk, pursued his studies with the Jesuits. She would keep with him an epistolary sustained and memorable 
relationship. 

Marie was soon appointed as headmistress of the novices and she taught the Christian doctrine for six years. Hardships 
came one after another through the shocks of a spiritual battle that disposed her, on the other hand, to clearly receive the 
call, from Christmas 1633, to leave for New France, confident and dedicated, without knowing, of an imminent mission. 
She disembarked in Québec, on August 1, 1639, to devote herself promptly to education and evangelization. Ready to get 
down to the job, in the most precarious conditions, she founded the first school for young Amerindian and French girls, 
established an impressive monastery in 1642, wrote numerous spiritual and mystical documents, a catechism as well as 
aboriginal dictionaries. 

Venerated architect, experienced in business, but deeply inhabited by God’s spirit, Mary of the Incarnation revealed herself 
as a spiritual head with a great insight and a continuous support to the inhabitants, the missionaries and the soldiers. 
Although she was cloistered, many governors, intendants, notables and ecclesiastics, came to consult her in private; her 
favourable influence upon the full-scale expansion of the colony and the development of a diversified economy was known. 

When she was 72 years old, she surrendered her soul to God, on April 30, 1672, in Québec, following an impressive 
assessment of thirty years of historical accomplishment. She was beatified by Pope John-Paul II, on June 20, 1980, and 
then canonized by Pope Francis, on April 3, 2014. 

Brother Siloan 

 
Œuvre pontificale de la propagation de la foi 

175, rue Sherbrooke Est, Montréal (Québec) H2X 1C7 Canada 
Tel. : 514 844-1929  Toll-Free : 1 866 844-1929

www.missionfoi.ca



Frère Siloan 
665 mots 

Saint François de Laval 
 

père de la Nouvelle-France et pasteur missionnaire audacieux 
 

Le territoire de la Nouvelle-France, en 1657, compte tout au plus deux mille habitants et le dynamisme vital de la colonisation se 
dégrade. Les intrigues politiques s’entremêlent et le commerce se trouve totalement paralysé. La guerre avec les Iroquois laisse 
notamment dans son sillage une suite considérable de victimes massacrées incluant plusieurs membres du clergé français. Les jésuites 
et les promoteurs de la Nouvelle-France réclament conséquemment l’envoi d’un évêque susceptible de redresser la situation, et leur 
choix se pose sur un homme d’une grande piété, doté d’une riche personnalité : François de Laval.                     
Animé d’une foi profonde et d’un esprit innovateur, le prélat marquera l’histoire du Canada en jetant les bases d’une Église 
communautaire et missionnaire, en mettant sur pied de grandes institutions et en léguant à notre société une œuvre exceptionnelle. 
 
Un bâtisseur visionnaire, modèle pour l’évangélisation du monde moderne 

  
François de Laval naît en Normandie, le 30 avril 1623, dans une grande famille de la noblesse française. 
Aspirant dès l’âge de 8 ans à la vie religieuse, ses parents confient son éducation aux jésuites, auprès de 
qui il étudie et s’épanouit. À 20 ans, débute pour lui un parcours d’études de théologie qui le promet à une 
brillante carrière ecclésiastique et qui soulève en lui un intérêt marqué pour la mission en Nouvelle-France. 
Cet attrait s’intensifie vivement à côtoyer, entre autres, les pères jésuites Énnemond Massé, missionnaire 
pionnier en Nouvelle-France, et Gabriel Lalemant, qui deviendra l’un des huit glorieux Martyrs canadiens.  
 
François de Laval est âgé de 23 ans lorsqu’il reçoit la prêtrise. Il est nommé très tôt archidiacre du diocèse 
d’Évreux, territoire de vaste envergure. Il s’acquitte de ce mandat avec adresse récoltant au passage une 
notoriété d’humble et grand moissonneur. Consacré évêque en décembre 1658, exempt de responsabilité 
diocésaine, il se prépare à partir en mission vers l’Asie, mais la main de la Providence le surprend en 

répondant à la profonde aspiration de son cœur... Les instances dirigeantes le réclament résolument en Nouvelle-France pour y 
exercer ses fonctions épiscopales.  

François de Laval débarque donc à Québec, le 16 juin 1659, comme vicaire apostolique. Son territoire qui ne compte que 27 prêtres 
est d’une ampleur impressionnante, la Nouvelle-France s'étendant de la Baie d'Hudson à la Louisiane et de l'Acadie jusqu’aux plaines 
de l'Ouest canadien. Sa nouvelle fonction ne lui donnant pas les pouvoirs étendus d'un évêque, il s’active d’abord avec persévérance, 
et non sans heurts, à faire reconnaître son autorité auprès du gouverneur, des communautés religieuses et des colons. Il mènera deux 
mandats à titre de gouverneur provisoire. Il mettra également beaucoup d’ardeur à nouer des liens avec les autochtones et à défendre 
leur dignité en livrant par exemple un combat acharné contre leur exploitation générée par le trafic d’alcool.  

Habile dirigeant, instigateur d’un temps nouveau, il se consacre vigoureusement à bâtir notre Église. Il fonde le Séminaire de Québec 
en 1663, puis une communauté de prêtres séculiers chargée de la formation du clergé local et du service paroissial. Il érige dans la 
règle canonique la première paroisse en Nouvelle-France, « Notre-Dame-de-Québec » dont l’intégration, en 1674, dans le nouvel 
évêché de Québec a pour conséquence de transformer un territoire de mission en une Église structurée (au milieu du XIXe siècle, les 
paroisses de la vallée du Saint-Laurent serviront à l’aménagement du système municipal.). Pour répondre aux vocations sacerdotales, 
appelées à foisonner, il instaure en 1668 le petit Séminaire de Québec, ainsi qu'une école d’arts et de métiers pour instruire les jeunes 
gens qui n’aspirent pas à la prêtrise ou à une carrière libérale. 

Lorsque Québec acquiert officiellement le statut de diocèse, en 1674, Mgr de Laval devient le premier évêque de la Nouvelle-France 
et le demeure jusqu’en 1688. Il meurt à Québec, le 6 mai 1708, et sa dépouille est inhumée dans la cathédrale. 

François de Laval est déclaré bienheureux par le pape Jean-Paul II, le 22 juin 1980, et canonisé par le pape François le 3 avril 2014. 
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Sainte Marguerite d’Youville 
 

Première fondatrice de souche canadienne 
et précurseure de la mission sociale  

 

Août 1701. La Nouvelle-France s’engage dans un tournant décisif de son évolution avec la 
signature de la « Grande paix de Montréal » (entre 39 chefs indiens et les Français). La population 
de la colonie, en plein essor, s’élève désormais à plus de 16,000 personnes. Le 15 octobre de cette 
même année naît dans le village de Varennes, près de Montréal, une personnalité au destin 
d’exception dont l’action missionnaire constituera une pierre d’assise de la société canadienne. 
L’Esprit du Seigneur insuffle en le cœur de Marie-Marguerite Dufrost de Lajemmerais, enfant du 
Nouveau-Monde, un brûlant appel à la vie d’apôtre de l’Évangile. Au terme d’une existence 
couronnée de faits d’armes, et ponctuée de grandes épreuves, elle entre au panthéon des grands 
bâtisseurs du pays pour devenir une légende héroïque. Cette sainte et mémorable figure de notre 
histoire qui frappe l’imaginaire collectif n'est nulle autre que « Marguerite d’Youville ». 

 

Aînée de six enfants, Marguerite est âgée de sept ans lorsque son père meurt entraînant la famille dans une grande 
pauvreté. À onze ans, elle bénéficie néanmoins de deux florissantes années d’études au couvent des Ursulines de 
Québec grâce à son arrière-grand-père, Pierre Boucher, un administrateur de la Nouvelle-France. Elle revient ensuite 
à la maison pour soutenir sa mère dans l’éducation de la fratrie et dans les besognes quotidiennes. 

Elle a vingt-et-un ans, en 1722, lorsqu’elle épouse un marchand de fourrures du nom de François-Madeleine 
d’Youville. Elle donne naissance à cinq enfants et devient veuve après huit années d’un mariage difficile qui la laisse 
criblée de dettes. Elle attend du reste un sixième enfant, qui mourra en bas âge. De ses six enfants, seulement deux 
petits garçons resteront bien en vie. Pour assurer la subsistance de sa famille affligée, Marguerite ouvre un modeste 
commerce, s’échine longuement à rembourser les créanciers, tout en veillant soigneusement à l'éducation de ses 
deux fils, voués à la prêtrise, qu’elle va conduire jusqu’à l'ordination. Marguerite témoigne d’une foi inébranlable en 
la divine Providence durant ces années laborieuses et connaît la grâce d’une intimité profonde avec Dieu. Dès 1727, 
elle expérimente dans le sanctuaire de son cœur une relation privilégiée avec le Père, insigne faveur qui la projette 
dans une mission de taille. 

Lorsqu’elle ouvre sa maison à une femme aveugle et abandonnée, en novembre 1737, c’est 
alors que débute pour Marguerite l’ineffable aventure, prémices d’une extraordinaire 
moisson de bons offices. En décembre 1737, elle se consacre à Dieu dans le service aux plus 
démunis et, dès lors, trois compagnes se joignent à elle pour embrasser cette vocation. 
Marguerite devient à 36 ans la cheville ouvrière d’une œuvre de charité, nourrie de sa 
spiritualité de compassion, et se révèle du coup la fondatrice d’une institution d’envergure 
destinée à devenir emblématique. Au mois d’octobre 1747, elle se voit confier dans la 
controverse la direction du vétuste Hôpital général de Montréal, et elle s’y installe avec ses 
compagnes. Elle l’administre, le rénove et le transforme diligemment, avec une efficacité 

apostolique, en un établissement d'accueil exempt d’exclusion. Cette réussite et autres œuvres subséquentes posent 
les jalons des services sociaux et communautaires que nous connaissons aujourd’hui. Devenue instigatrice d’un grand 
changement social, elle se heurte conséquemment à de douloureux écueils qu’elle surmonte avec une admirable 
persévérance. De cette force d’impulsion divinement créatrice naît un institut religieux notable, promis à un grand 
déploiement, officiellement nommé « Sœurs de la Charité » de Montréal, mais communément désigné sous le 
vocable ironique de « Sœurs Grises » (c'est-à-dire ivres)... Appellation que conserveront humblement et dignement 
les religieuses en rappel de la dérision dont elles ont au départ fait l’objet.  

Marguerite d’Youville s’éteint le 23 décembre 1771. Elle est béatifiée le 3 mai 1959 par le Pape Jean XXIII qui la 
proclame « Mère de la charité universelle ». Comptée parmi les fondateurs de l’Église canadienne, elle est canonisée 
en 1990, par le pape Jean-Paul II, et inhumée dans la Basilique Sainte-Anne de Varennes.  



661 mots 

Frère Siloan 

Les Martyrs canadiens : 
modèles insignes de la mission Ad gentes 

 

À l’image des apôtres et des disciples du temps de Jésus, première génération de baptisés et envoyés, un vent de 
Pentecôte souffle sur l’Europe du XVIIe siècle. L’Esprit du Seigneur suscite dans l’air du temps un formidable renouveau 
mystique soulevant un élan missionnaire pour la christianisation et le salut des peuples. En France, notamment, l’ordre 
religieux de la Compagnie de Jésus s’intéresse aux populations autochtones de la Nouvelle-France récemment ouverte à 
la colonisation. Les Jésuites s’y établissent et conduisent ainsi leur mission à l’instar des compagnies de commerce et des 
gouverneurs déjà sur place pour travailler à développer la « terre des promesses ». Cette effervescente mouvance 
évangélique deviendra la plus célèbre épopée spirituelle et héroïque de l’histoire du Canada. 

Une oblation qui confond l’entendement 

Quelque vingt prêtres parmi une trentaine de jésuites envoyés répondent ainsi avec fougue, corps et âme, à l’appel de 
l’exil vers ce « Nouveau Monde » pour y porter la Parole de Dieu.  

Les nouveaux arrivants affrontent d’emblée et sans relâche un éprouvant périple durant cette expédition extraordinaire. 
Ils doivent survivre dans des conditions de vie rigoureuses reliées entre autres au climat, aux énormes distances à parcourir 
en canot (d’écorce) et à l’approvisionnement. L’hostilité croissante de la tribu iroquoise se révèle cependant la menace la 
plus dangereuse. Conciliants dans un premier temps, les Iroquois en viennent à considérer les « Robes noires » comme 
des ennemis redoutables, source des calamités qui s’abattent sur eux, à mettre au supplice et à supprimer sans pitié. Cette 
mission mémorable des Jésuites se termine en 1650 alors que les Iroquois détruisent la confédération huronne érigée par 
les religieux et lorsqu’ils abattent cruellement les plus ardents missionnaires.  

Parmi la cohorte envoyée en mission d’évangélisation se démarquent spécialement huit 
hommes par leur profonde vie de prière et de contemplation, leur valeureux zèle apostolique 
jusqu’à donner leur vie par amour pour le Christ. Jean de Brébeuf, Antoine Daniel, Gabriel 

Lalemant, Charles Garnier et Noël Chabanel ont connu le martyr dans la région de Midland, 
Ontario; Isaac Jogues ainsi que deux collaborateurs laïcs, René Goupil et Jean de La Lande ont 
quant à eux péri sur le territoire actuel des États-Unis, dans la région de Auriesville, New York. 
Les huit furent abattus au cours des guerres opposant les Hurons et les Iroquois. Certains, 
comme Jean de Brébeuf, de manière particulièrement atroce. Les Iroquois voulaient éradiquer 

la nation huronne. Ils visaient à éliminer également les missionnaires, parce qu’ils participaient en alliés avec les Hurons à 
la résistance aux invasions qu’ils exécutaient. Avant de rendre l’âme et de recevoir la palme du martyr glorieux, les 
missionnaires avaient toutefois gagné la plus grande partie de la nation huronne à une foi chrétienne radicale. Les Hurons 
allaient la propager à leur tour, après leur dispersion, pour la plus grande gloire de Dieu. 

Modèles de la Mission Ad gentes promulguée par Vatican II  

Ces grands hérauts de l’Évangile jettent non seulement les fondations de l’Église canadienne, mais se distinguent comme 
modèles avant-gardistes de l’« inculturation ». C’est ainsi qu’ils adoptent par exemple le mode d’habitation et 
d’alimentation des autochtones, qu’ils parviennent patiemment à maîtriser leur langue, allant jusqu’à composer un 
dictionnaire et une grammaire, et qu’ils utilisent l’art musical comme moyen d’évangélisation. Le chant de Noël « Jesous 

Ahatonhia » (Jésus est né), écrit par Jean de Brébeuf dans la langue vernaculaire, se révèle d’ailleurs le plus ancien cantique 
de Noël répandu au Canada. 

Le 29 juin 1930, le pape Pie XI canonisa les huit illustres missionnaires et le pape Pie XII les déclara par la suite « Saints-
Martyrs canadiens, Patrons secondaires du Canada ». 

« Saints Martyrs canadiens, vos vies témoignent d’un grand attachement au Christ, à Marie et à l’Église. Vous avez entendu 
l’appel et avez été envoyés annoncer l’Évangile aux autochtones d’Amérique. Vous êtes un modèle inspirant pour 
l’Évangélisation des cultures; intercédez pour nous et veuillez soutenir l’Église en mission dans le monde ! » 

 



664 mots 
Frère Siloan  

Marie de l’Incarnation 

Modèle missionnaire ad gentes et cofondatrice de l’Église du Nouveau Monde 
 

Nous sommes en 1632, la France reprend aux mains des Anglais la possession de sa colonie détériorée de la Nouvelle-

France qui compte moins de 300 âmes. L’effort colonial ne suscite guère plus qu’un faible mouvement d’immigration. 

Durant ce temps, un souffle missionnaire prodigieux, divinement impulsé à l’exemple de l’Église primitive, s’apprête à 

régénérer la colonie. L’Esprit du Seigneur enfante des vocations uniques pour cette terre d’avenir. Des âmes 

mystiquement soulevées produiront des fruits merveilleux à la faveur d’un élan d’action missionnaire et apostolique 

héroïque. Parmi elles s’illustre une pionnière absolument hors du commun qui marquera notre histoire : Marie de 

l'Incarnation. 

Marie Guyart naît à Tours, en France, le 28 octobre 1599. Elle grandit dans une famille nombreuse où elle reçoit une 

excellente instruction et éducation chrétienne. Dès l’enfance, elle se distingue déjà par sa piété et le désir de se consacrer 

à Dieu. Ce qu’elle fera d’ailleurs, à sept ans, à la suite d’une première expérience mystique qui constituera le fil de la trame 

de sa vie : un don total d’elle-même à la volonté de Dieu. 

Adolescente enjouée, gratifiée d’une âme pieuse et vertueuse, Marie exprime le souhait d’entrer au cloître, mais ses 

parents choisissent de la conduire au mariage. Elle a 17 ans, lorsqu’elle épouse Joseph-Claude Martin, artisan en soierie, 

et 19 ans lorsqu’elle donne naissance à un fils. Marie devient veuve quelques mois plus tard, puis responsable de la petite 

fabrique de soie en banqueroute laissée par son mari. Vers 1624, elle affermit ses qualités d’administratrice au service de 

son beau-frère et de sa sœur, propriétaires d’une entreprise de transport fluvial. Marie Martin devient ainsi une femme 

exercée aux affaires et à un prodigieux labeur, toutefois son cœur appartient à Dieu qui l’embrase dans une relation 

d’intimité profonde jusqu’à l’union mystique avec le Christ en 1627. Elle fait dès lors les vœux de chasteté, de pauvreté et 

d'obéissance, mais demeure auprès de son enfant en poursuivant sa vie de travail, de prière et de grande dévotion à la 

Vierge Marie.  

Favorisée par une abondance de ravissements, révélations et enseignements mystiques – œuvre 

littéraire qui fera l’objet d’une publication posthume –, voilà que l’extraordinaire destin de Marie se 

scelle enfin. Le 25 janvier 1631, les dispositions nécessaires ayant été prises pour assurer l’avenir 

de son enfant, elle entre au monastère des Ursulines de Tours. Elle prononce ses vœux perpétuels 

en 1633, et prend le nom de Marie de l’Incarnation, alors que son fils Claude, voué à devenir moine 

bénédictin, poursuit quant à lui ses études chez les Jésuites. Elle entretiendra avec lui une relation 

épistolaire soutenue et mémorable. 

Marie est bientôt nommée sous-maîtresse des novices et enseigne la doctrine chrétienne pendant 

six ans. De rudes épreuves s’enchaînent à travers les secousses d’un combat spirituel qui la dispose 

en revanche à recevoir clairement l’appel, dès Noël 1633, à partir pour la Nouvelle-France, confiante 

et investie à son insu d’une éminente mission. Elle débarque à Québec le 1er août 1639 pour se 

consacrer prioritairement à l’éducation et à l’évangélisation. À pied d’œuvre dans les conditions les plus précaires, elle 

fonde une première école pour jeunes filles amérindiennes et françaises, érige en 1642 un imposant monastère, rédige 

plusieurs traités de théologie mystique, un catéchisme ainsi que des dictionnaires autochtones.  

Maître d’œuvre vénérée, rompue aux affaires mais profondément habitée par l’esprit de Dieu, Marie de l’Incarnation se 

révèle un chef spirituel au discernement lumineux et un soutien continu pour les habitants, les missionnaires, comme les 

soldats. Bien que cloîtrée, gouverneurs, intendants, notables et ecclésiastiques viennent la consulter privément; son 

heureuse influence sur l’expansion tous azimuts de la colonie et le développement d’une économie diversifiée est avérée.  

Elle remet son âme à Dieu, à 72 ans, le 30 avril 1672 à Québec, après un impressionnant bilan de trente années 

d’accomplissement historique. Elle est béatifiée par le pape Jean-Paul II le 20 juin 1980, puis canonisée par le pape François 

le 3 avril 2014. 

 


